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2015/2016 tavaszi félév &  2016/2017 őszi félév (szakmai beszámolók között)  

Kedves leendő pályázók! 

Hudácskó Zsuzsa vagyok, Környezetmérnöknek tanulok az Rejtő Sándor Könnyűipari és 

Környezetmérnöki Karon. Beszámolóimban a Hollandiában eltöltött két félévemről fogtok olvasni, 

amit Tanulmányi úttal kezdtem, majd Szakmai gyakorlattal folytattam. 

Ebben a dokumentumban az első félévemről írok, ami a tanulmányi utam volt. A szakmai gyakorlati 

utamat a Szakmai gyakorlatos beszámolók között találhatjátok meg.  

Avans University of Applied Sciences 
Ittlétem alatt az Environmental Consultancy szakhoz csatlakoztam, ami a Bredai „főiskolán” 

(HBO- iskolai szintek Hollandiában, erre még visszatérek később)  van helyileg. Bredában mintegy 

316000 ember él, igazi „egyetemváros”, számos oktatói intézménnyel rendelkezik. 39 alapképzéssel 

rendelkezik, ezek közül a könyvelés, kommunikáció és multimédia, környezeti tudományok, 

fenntartható energia és technológia, mechatronikai mérnök és az információs technológiák szakok a 

legmagasabbra értékelt szakjai. Az alapképzések mellett mesterképzésen is lehet Avanson tanulni, 

mintegy 28000 diákkal Bredában és a másik két székhelyen: Tilburgban és ’s-Hertogenboschban.  

Bredában másik főiskola is található, NHTV Univesity of Applied Scineces, körülbelül 7700 diákkal. 

Pár szakot említvén, itt turisztika, játék és média, hotel management, és logisztika szakok közül lehet 

választani. Mindezek mellett a katonai képzés egy része is Bredában található, iskolaidőben nem 

egyszer kerültünk szembe menetelő katonákkal a belvárosban.  

A környezeti tanulmányok épületeinek felújítása a tavalyi évben let befelyezve, a környezet 

gyönyörű és nagyon modern.  A bal szélső épület az Informatikai és mechatronikai központ, valamint 

itt került kialakításra a „tanulói központ” is, ami azt jelenti, hogy minden nap az órák után ide 

mennek a diákok hogy a csoportjaikkal dolgozzanak a projecteken. Boxok és számítógépek 

találhatóak itt, kávézó és még egy Mac gépterem is azoknak, akik az Alma termékekekt részesítik 

előnyben.  Középső épület a labor, mintegy 5-6 labor található itt minden emeleten, maga az épület 



3 emeletes. Végül a jobb épület, ahol az órák zajlottak (többnyire, legalábbis nekünk)

 

 

Informatikai, mechatronikai és tanulói központ. (Jól nézd meg, sok időt fogsz a kényelmes boxaiban kávét szürcsölve és 
persze tanulva vagy a projecteteiteken dolgozva eltölteni) 

Egy félév alatt mintegy 30 ECTs kredit körül lehet szerezni, nekünk a fő fókusz a projecteken volt, ami 

darabjával 12 és 6 kreditet jelentett. A project választás a következőképp zajlott: 

Minden félév kezdetén ismertetik, hogy milyen lehetőségek vannak a projectekre. Cégek jönnek 

hogy beszéljenek a céljukról és hogy mi várnak el a diákoktól a félév végére. Ezután adnak pér napot, 

hogy mindenki felállítson egy rangsort a tanulmányi rendszer online felületében (lényegében, hogy 

mi érdekel a legjobban, 3 választással, első helyen ami a legjobban és így tovább). 



Ezután  kiértékelik és igyekeznek mindenkit betenni oda, amit a legszívesebben választana. Mi 4 fős 

csoportokba kerültünk.  Mindemellett igyekeznek ottani diákokat és Erasmus diákokat osztani 

minden csoportba. Én három ottani diákkal voltam egy csoportban, aminek volt jó és rossz oldala is, 

mindenki eldöntheti majd magának, hogy ez szerencse volt-e, vagy sem.  ☺ Egyik oldalról olyanokkal 

voltam körülvéve, akiknek már volt több félév tapasztalata ilyen projecteken való dolgozásban, 

másrészről én voltam az egyetlen a csoportomban, akinek nem volt tapaszatlata, így fokozván kissé a 

kívülálló érzést, amit persze a csoporttagjaim teljesen megértettek, és próbáltak enyhíteni, de senki 

sem szeret a leg kezdőbb lenni valamiben, frusztláló tudd lenni.  

A fő,- és mellékprojectről 
Ha megtörtént a besorolás, onnantól kezdődik az igazi iskolai élmény. A csoportod lesz a 

családod, lényegében mindenhová együtt fogotok menni, órákat dolgozni közösen iskola után és 

persze egy jó barátságot kiépíteni, mert valljuk be, nem lesz egyszerű teljesíteni. Teljesen más 

élmény lesz, mint amit egy Magyar iskolában tapasztaltál, de a csoportod tagjai támogatnak majd és 

együtt átjutottok a nehézségeken. Mi két céggel dolgoztunk közösen, a nevüket nem említhetem 

meg, mert ez egy fő pontja volt az egyezségünknek. Mindkét cég jól ismert, Magyarországon is 

forgalmazzák a termékeiket. Annyit azért elárulhatok, hogy Cég A (nevezzük így) papír 

újrahasznosítással, és papír termékek készítésével, forgalmazásával, míg Cég B fagyasztott termékek 

készítésével és forgalmazásával foglalkozik. Célunk az ő szennyvízelvezető rendszereinek egyesítése 

és fenntarthatósági fejlesztése volt, valamilyen eladható vagy felhasználható melléktermék 

előállításval a végén, amennyiben ez lehetségesnek bizonyulna.  Meetingekre kellett járni a céggel, a 

tanárainkkal, és csak magunkban is, dokumentálni az előrehaladást és előadásokat tartani. Mire a 

záró részre jutottunk teljes belátást nyertünk az aktuális szennyvíztechikájukba, ismeretet szereztünk 

új technológiákról, számos dokumentumot megírtunk és összességében, nagy ismeretanyagra 

tettünk szert és addig ismeretlen területen.  

  A mellékproject egy addig használatlan földterület átalakítáasa volt, ami az önkormányzat 

tulajdonában áll. Látogatói központot szeretnének ott létrehozni és ehhez kellett javaslatokat 

készítenünk, részletekig kidolgozva pénzügyi és fenntarthatósági szempontból is. Ez a project csak 6 

kreditet ért és valóban nem bizonyult annyira nehéznek, mint a fő project.  

 A projecteken felül tárgyain is voltak, Talajvizsgálat, Légyszennyezés, Konzultáció és egy 

vendégelőadós, ahol 2-3-4 hetente jött valaki, hogy a cége valamilyen új technológiájáról beszéljen 

(nagyon érdekes előadások voltak), ami a környezetszennyezés csökkentésén, vagy a fenntarthatóbb 

energiatermelésen fáradozik. 

Iskolai szintek 
Hollandiában máshogy vannak az iskolák besorolása. WO, ami a „wetenschappelijk onderwijs” , 

magyarul tudományos képzés rövidítése az „igazi” egyetemi szint, magas szintű elméleti oktatással, 

magas szintű kutatói munkával. HBO jelentése „Hoger beroepsonderwijs”, magyarul  magasabb 

szintű szakmai oktatás, ahol magas szintű gyakorlati oktatás folyik, kevesebb elmélettel (ezt nem úgy 

kell érteni, hogy nincs elméleti oktatás, van, de ezeken az egyetemeken a diákok főként azt tanulják 

meg hogy valamit „hogyan” kell csinálni, míg a WO-n azt, hogy „miért”). Gépészmérnöki, 

informatikai és egyéb inkább gyakorlati oktatást igánylő szakok mind HBO-n találhatóak meg.  

Pár szó az életről Hollandiában 
A hollandiaiak biciklis nép, így jó eséllyel te is szert teszel hamar (vagy legalábbis illene) egy biciklire. 

Ne válassz nagyon szép biciklit, mert habár ez az egyik legbiztonságosabb ország, a szép biciklik jó 

eséllyel tűnnek el. Olyan szemponból is hasznos, ha van, mert a tömegközlekedés nagyon drága.  

https://en.wikipedia.org/wiki/Hoger_beroepsonderwijs


Ahogy a szállás is. Alsó hangon 300 euró havonta a szoba, koli igényésre a környezeti szakon, 

ahol én voltam, nem volt lehetség, legalábbis Erasmus diákoknak. Szálláskeresésben sem segít az 

iskola, csak egy pár linket találhatsz az oldalukon. Szálláskeresésre ajánlom a kamernet.nl oldalt, ahol 

elő kell ugyan fizetned (30 euro/hó), de a választék nagyon nagy. Nekem nem volt szerencsém a 

szállással. Ha egy tanácsot fogadsz csak meg, ez legyen: NE menj Hoevenbe a Premo Student Huis-

ba! Student Housing Breda néven találod meg őket, de nem Bredában van, hanem Hoevenben, 

19km-re Bredától, ami azt jelenti, hogy minden nap be kell járni az iskolába, valamint az éjszakai 

életből szinte teljesen kimaradsz, hacsak nem alszol benn egy csoporttársadnál. De mindemellett 

drága is, drágább, mint amiért egy szobát kapsz Bredában. Hogy miért mentem oda? Mert ők már a 

kiutazásom előtt elküldték a szerződést és én pedig féltem, hogy ha nem ide megyek, akkor az első 

hónapot szálláskereséssel kell töltenem, arról nem is beszélve, hogy hol alszom majd. De tényleg, NE 

menj ide. Mindenért pénzt kérnek, mindenért sokat, és úgy összességében, nem jó emberek. Sok 

diák, többek között én is a jogi tanácsadónal folytattam utam, miután kiköltöztem a helyről. Persze 

ott már jól ismerték a szállásadót, ahogy az Avanson is halották a hírét, számos diák fordult már 

panasszal mind a jogitanácsadóhóz, mind az iskolához). NE menj oda!  

Mint ahogy említettem, az élet nem olcsó Hollandiában. Jóeséllyel elgondolkozol majd 

diákmunka keresésén is ottléted alatt. Én a McDonaldsban dolgoztam, ugyanis ott nem kérnek 

holland nyelvet. Lehetsz még ételfutár is, bár oda főként fiúkat vesznek fel. Domino Pizza is felvesz 

csak angollal. Ha keresel munkát, jóeséllyel hallasz majd legendákat arról, hogy ha dolgozol 54 órát 

egy hónapban diákként, akkor az önkormányzattól kaphatsz 300 eurót pluszban. El kell keserítselek, 

Erasmus diákokra ez nem érvényes, de a fizetésből és az Erasmus pénzből így is meg fogsz majd élni!   

Összegzés 
Ha gondolkozol az Erasmus tanulmányi úton, vágj bele! Talán amiket leírtam kissé riasztónak 

tűnhetnek, de a tapasztalat, amit felszedsz, egy életen keresztül kísér majd. Barátokra teszel szert, az 

angolod nagyon sokat fog fejlődni és ha még esetleg nem „nőttél” volna fel eddig, ettől az élménytől 

megkomolyodsz majd. Megtapasztalod, hogy mire vagy képes és hidd el, sokkal többre, mint azt 

most gondolod! Nekem a legrosszabb élményem  szállásom volt, de mostanra csak egy jó sztori lett 

belőle.  Ha érdekel hogyan alakult tovább a hollandiai tartózkodásom, keresd meg a nevem a 

szakmai gyakorlatos beszámolók között.  


